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Abans de tot, vull agrair a la Institució
Cultural del CIC l'oportunitat de poder
dirigir-me a tots vosaltres a través de
Segell.


La bona relació que vam establir des
de l'inici entre la nostra organització i
la direcció de l'Escola Thau Barcelona
ha fet possible tots aquests anys de
col·laboració recíproca.


Així, després de tants anys d'organitzar
campus a l'Escola Thau, em sento
fortament vinculat a la Institució, i és
sempre un plaer col·laborar-hi.


Aquesta relació entre escola i esport
resulta quelcom molt familiar i proper
per a mi, així com ho és també per a
molts altres esportistes de diferents
modalitats, que es van començar a
formar personalment i esportiva sota
el paraigua dels centres escolars.
Aquesta és una evolució que caldria
treballar i cuidar al màxim.


Molts entrenadors d'elit se sorprenen
de les mancances que pateixen els
jugadors que tenen sota les seves
ordres. Aquests professionals poden
posseir qualitats extraordinàries per
jugar, per exemple, al bàsquet, però
estan alhora orfes en altres aspectes
que són gairebé tan importants com
els esportius. Em refereixo a estar
impregnat d'una bona educació espor-
tiva i també, sens dubte, extraespor-


tiva. Conceptes com respecte, sacri-
fici, esperit d'equip, generositat, etc.,
són bàsics per a la formació de qual-
sevol esportista i persona, i crec que
una de les millors maneres d'adquirir-
los és practicant esport a l'escola.


L'activitat física és un complement
necessari i molt valuós de la formació
pedagògica. Tots hauríem de fer un
esforç per fomentar-la. A la meva
època d'estudiant -jo sóc exalumne
marista-, hi havia a les escoles una


autèntica efervescència esportiva.
Entrenaments, competicions escolars,
jornades esportives, etc. En fi, es vivia
intensament l'esport en un moment
en el qual no anàvem sobrats ni de
tècnics, ni de mitjans ni, molt menys
encara, d'instal·lacions esportives. Hi
havia una sana competitivitat -o això
és el que em sembla percebre des de
la distància-, entre les diferents
escoles, i aquesta rivalitat potenciava
la participació.


És evident que la societat ha evolucio-
nat molt i a millor, i que en termes
generals s'ofereix un ventall de possi-
bilitats lúdiques molt superior al de la
meva època. Això provoca, lògicament,
la dispersió dels gustos, fet que s'ha
traduït en molts casos en un descens
del nombre de nois i noies que s'apro-
pen a l'esport a l'escola, o bé que
practiquen esport en edat escolar.


És imprescindible que aquest dèficit
es recuperi a marxes forçades.
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Nacho Solozábal
Exjugador del FC Barcelona i de la selecció espanyola de bàsquet. Director de l'Escola de Bàsquet
Nacho Solozábal i del seu Campus de bàsquet d'estiu, que es fa a l'Escola Thau Barcelona
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L'esport ben entès







Quan sentim a dir, una vegada i una
altra, que la nostra societat, i en es-
pecial els infants, pateix un problema
tan seriós com és l'obesitat, o també
que els adolescents estan mancats
de valors importants, els llums d'alar-
ma s'haurien d'activar de manera
immediata.


No sóc tan innocent per creure que
l'activitat esportiva és la solució a tots
els mals. Ni molt menys. L'educació


comença a la família, es complementa
a l'escola, i es completa amb la inaca-
bable successió de vivències que se
succeeixen dia rere dia. L'esport i tot
el que l'envolta és únicament una
ajuda, però que, en alguns casos, pot
ser vital.


Després de la meva llarga carrera com
a professional del bàsquet, un dels
meus objectius en posar-hi el punt i
final va ser apropar aquest esport als
més joves. Em va semblar que hi havia
una mancança de llocs on poder prac-
ticar i aprendre bàsquet, i que si s'acon-
seguia tenir cura del producte, més
endavant se'n podrien recollir els fruits.


La meva satisfacció neix, ara mateix,
del fet de comprovar que els infants,
i també els pares, han respost amb
entusiasme, i que no em puc sentir
més agraït quan constato com s'ho
passen de bé i quines ganes hi posen
quan juguen a bàsquet.


M'agradaria que aquestes línies ser-
vissin per transmetre a tothom -Escola
Thau, professors, pares i alumnes-, la
importància que té el fet que els in-
fants practiquin esport, sigui quin
sigui. Cal facilitar i fomentar la pràctica
esportiva, encara que sigui per l'egois-
me mateix dels adults que els envol-
tem.


L'esport ben entès té per si mateix
uns valors extraordinàriament positius,


que es transmeten amb gran facilitat
a través del joc. Us convido, doncs, a
tots a treballar seguint aquesta
direcció•
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Jordi Folch i Soler
Metge educador i psiquiatre d'infants i adolescents


Educació, Societat i Valors/


La millor inversió


Als qui tractem criatures, com em pas-
sa a mi com a psiquiatre, sovint se'ns
fa aquesta pregunta: “Als pares, qui
ens ensenya a educar?”


Evidentment, hi ha moltes respostes.
Jo mateix fa temps que estic preparant
un llibre que ampliï i complementi el
que vaig publicar el 1994, “Educar els
fills cada dia és més difícil”, i que vam
escriure conjuntament amb el meu
pare i el meu germà gran.


Avui, contestant una petita part
d'aquesta gran pregunta, sintetitzaré
una mena de decàleg que vaig prepa-
rar a petició de l'Ajuntament de Vic en
una conferència, “La prevenció de la
violència dels joves en la llar”. La
millor prevenció, els deia, és l'educa-
ció. I la familiar és la més fonamental.


I què és una família? Els savis no
saben què contestar, perquè plantegen
moltes premisses, abans de respon-
dre. Els que no som savis som més


atrevits. Una família és un grup humà,
format per pares i fills que s'estimen i
viuen en una llar on hi ha una mica
d'ordre i, quan cal, els pares manen i
decideixen el que creuen que és el
millor.


Si no hi ha estimació, per mi no hi ha
família: Hi pot haver una estructura
cooperativa, una petita empresa, una
unitat de convivència, una societat de
mutu auxili o una ONG, però el punt
cabdal de la família és l'estimació
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